
انتشار پوستر يك فيلم پيش از صدور مجوز 
نمايش جنجال آفرين شد

»پارادايس« دردسر تازه سازمان سينمايي
انتشار پوستر جنجالي فيلم »پارادايس« ساخته علي عطشاني را 
در فضاي مجازي در حالي كه اين فيلم هنوز مجوز نمايش نگرفته، 
بايد دردسر تازه سازمان سينمايي قلمداد كرد. به تازگي پوستري 
در فضاي مجازي منتشر ش��د كه در آن دو روحاني در كنار يك 
دختر آلماني بدون حجاب در حال س��لفي گرفتن هستند. اين 
پوستر به سرعت در فضاي مجازي دست به دست شد و اين سؤال 
درباره آن مطرح شد كه با وجود صادر نشدن مجوز نمايش براي 
اين فيلم چگونه پوستر آن انتشار پيدا كرده است. گفته مي شود كه 
فيلم پارادايس با وجود اصلاحيه هايي كه سازمان سينمايي بر آن 
وارد دانسته و ظاهراً از سوي عوامل فيلم اجرا شده است، همچنان 
امكان نمايش عمومي ندارد و اين مسئله مي تواند چالش تازه اي 

براي سازمان سينمايي محسوب شود. 
پس از انتشار پوستر فيلم پارادايس، كارگردان اين فيلم در گفت 
و گويي با خبرگزاري مهر تأكيد كرد: »پوستر منتشر شده از اين 
فيلم در فضاي مجازي، پوستر اصلي نيست و اين طرح اوليه مورد 
تأييد قرار نگرفته اس��ت؛ اين عكس متعلق به يكي از طرح هايي 
است كه توسط يكي از دوستان آماده شده بود و تنها در حد يك 
طرح بود. پوستر منتشر ش��ده نه مورد تأييد من و نه مورد تأييد 
طراح پوستر است.« كارگردان فيلم »دموكراسي تو روز روشن« 
توضيح داده است: »پارادايس توليد مشترك ايران و آلمان است 
و اين فيلم نزديك به دو سال است كه س��اخته شده و من براي 
دريافت پروانه نمايش در حال تعامل با سازمان سينمايي و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي هستم به همين دليل اجازه ندادم تا طرف 

آلماني فيلم را در اين كشور به نمايش بگذارد.«
وي در اين باره اضافه كرده اس��ت: »در حال حاض��ر طرف آلماني 
نس��خه اي از اين فيلم را براي حضور در چند جشنواره بين المللي 
ارسال كرده است. در همين راس��تا، تهيه كننده آلماني براي تهيه 
بروش��ور فيلم براي حضور در جش��نواره به اطلاعات و تعدادي از 
عكس هاي فيلم نياز داشت كه متأسفانه يكي از دوستان ما طي يك 
اشتباه سهوي فايل طرح هاي پوستر را ارسال مي كند و پخش كننده 
خارجي نيز ب��دون اطلاع از اين اش��تباه، اين فايل را روي س��ايت 
مي گذارد. تا زماني كه پروانه نمايش پارادايس صادر نشود، هيچ گونه 
تبليغي انجام نخواهد شد و عوامل فيلم هم به خوبي مي دانند كه تا 
زمان دريافت پروانه نمايش نبايد هيچگونه تبليغي انجام دهند. به 
تازگي اصلاحاتي از سوي سازمان سينمايي اعلام شده كه ما تمام 
اصلاحيه ها را اجرا و نس��خه جديد را به س��ازمان سينمايي تقديم 
كرديم.« صادر نش��دن پروانه نمايش براي فيلم پارادايس با وجود 
گذش��ت نزديك به دو سال از س��اخته ش��دن آن، به احتمال زياد 
بايگاني شدن فيلم ديگري در س��ينماي ايران پيش از نمايش را به 
ذهن متبادر مي كند. پيش از اين فيلم »تلفن همراه رئيس جمهور« 

ساخته اين فيلمساز لغو مجوز شده و راه به اكران نبرده بود. 
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   محمدصادق عابديني
داري�وش ي�اري كارگ�ردان مس�تند »كربلا؛ 
جغرافياي يك تاريخ« كه اي�ن روزها در حال 
اكران عمومي است، مي گويد فيلمش را صرفاً 
به اين دليل ساخته كه فرهنگي كه باعث ايجاد 
حماسه عاشورا ش�ده و هزار و 400 سال است 
كه امتداد داش�ته، باقي بماند. مستند س�ازي 
كه از ش�رايط اكران فيلمش راضي نيس�ت و 
معتقد اس�ت اگر در س�ينماي م�ا كارفرمايي 
قوي وجود داش�ت، براي اك�ران فيلم هايي با 
موض�وع عاش�ورا برنامه ري�زي مي ك�رد ن�ه 
بخواهد با فيلم ها كاري كن�د كه همه را راضي 
نگه دارد. در گ�پ و گفت كوتاهي ب�ا ياري به 
»كرب�لا؛ جغرافياي يك تاري�خ« پرداخته ايم. 
در »كربلا؛ جغرافياي يك تاريخ« سراغ 
موضوعي رفته ايد كه هم�ه درباره آن 
اطلاع دارند، آيا همين كار را براي شما 
س�خت نكرده اس�ت و اينكه چه كار 
كرده ايد كه روايت تان از عاشورا داراي 

جذابيت هاي خودش باشد؟
واقعيتش اين اس��ت كه اصلًا با اين حرف موافق 
نيس��تم كه مي گويند مردم ابعاد مختلف عاشورا 

را خوب مي دانند. 
چطور؟

بگذاريد يك مثال بزنم.در يكي از اكران ها، يكي 
از تماشاگران فيلم بلند ش��د و به من گفت چرا 
جاي روز عاشورا و تاسوعا را عوض كرده اي؟ گفتم 
چطور؟ گفت اول ش��هادت حض��رت علي اكبر 
را نشان داده اي بعد ش��هادت حضرت ابوالفضل 
بعد هم شهادت امام حسين)ع(، در صورتي كه 
حضرت ابوالفضل روز تاسوعا شهيد شده، هنوز 
خيلي ها باور ندارند كه كل ماجرا در يك صبح تا 
ظهر بوده است. خيلي ها از اتفاقات مسير مكه تا 
كربلا خبر ندارند، اينكه بعد از شهادت حضرت، 
اولين زائر چه كسي بوده و اولين نشانه را چه كسي 

بر مرقد امام )ع( گذاشته است. 
اين نبود آگاهي در عين اينكه مردم هر 
ساله محرم را گرامي مي دارند، از كجا 

نشئت مي گيرد؟
مردم ما كم مطالعه مي كنند، ولي به دليل حضور 
در آيين هاي هاي عاشورا يك فضاي كلي از اين 
حادثه را درك كرده اند. همين درك از عاش��ورا 
باعث ش��ده تا اين واقعه تاريخي در طول زمان 
به حماسه اي تبديل شود و فرهنگ عاشورا را در 
رفتار جمعي مردم شكل دهد. اما از طرف مقابل 
نخبگان جامعه اهل مطالعه هستند، آنها به خوبي 
با جريان اتفاقات قيام عاشورا آشنا هستند، ولي 
چيزي كه كمتر نخبگان ما آن را درك كرده اند، 
رفتار جمعي مردم در فرهنگ عاشورا است. من 
دقيقاً تلاش كرده ام بي��ن روايت تاريخي مدنظر 
نخبگان و روايت حماسي ارتباط برقرار كنم و آن 
را كنار هم بگذارم تا نزديك ترين ترجمه از واقعه 

عاشورا را به تصوير بكشم. 

اي�ن كار به مطالع�ه و تحقي�ق زيادي 
ني�از دارد، چق�در ب�راي پژوهش كار 
وقت گذاش�تيد و از چه كساني كمك 

گرفتيد؟
ما 4 سال و نيم تا 5 سال را صرف تحقيق كرديم. 
من و دوست عزيزم مسعود عراقي كه از معماري 
بناها گرفته تا تاريخ وقايع و فرهنگ رفتار ها و 
آيين ها را مدنظ��ر قرار دادي��م. از بعد تاريخي 
هم از نظرات حجت الاس��لام رسول جعفريان 
و آقايان طهامي ن��ژاد و طباطبايي ن��ژاد كه از 
نويسندگان دانشنامه امام حسين)ع( هستند، 

استفاده كرديم. 
فيلم شما دو س�ال پيش در جشنواره 
فجر حضور داش�ت، چ�را اينقدر دير 

اكران شد؟
قرار بود كه س��ال گذشته اكران ش��ود، اما حوزه 
هنري ترجيح داد كه اكران فيلم به امسال بيفتد. 

پارس�ال قرار بود فيلم »رس�تاخيز« 
اكران شود، اما نشد، اكران فيلم شما 
مي توانست به عنوان تك فيلم درباره 
عاش�ورا موفقيت بيش�تري داشته 

باشد!
نمي دانم، احتمالاً بايد اين را كس��اني كه فيلم را 

اكران نكردند، پاسخ دهند. 
از اكران امسال راضي هستيد؟

اگر هنر و تجربه هم كمك مي كرد، ش��رايط بهتر 
مي شد، همين كه چند سانس از سالن هايشان را به 
فيلم اختصاص مي دادند، خوب بود. الان به سينما 
فردوس��ي كه فيلم را اكران مي كند، س��ر بزنيد 
مي بينيد در حال بنايي هستند، سينما آزادي هم 
كه سانس هاي 9/5 و 12/5 را به ما داده كه داستان 
خودش را دارد، س��ينما پيام و شاهد هم هستند، 
خدا رو شكر كه همين سالن ها را هم دادند! البته در 

دانشگاه ها و فرهنگسراها هم اكران داريم. 
به نظر اين شرايط اكران براي فيلمي 
كه موضوعش عاشورا است، مناسب 

نيست!
همين كه نگذاش��تند فيلم مان بيش��تر از اين 
خاك بخورد، ممنونم. وقتي 60 سالن سينما را 
به فيلمي مي دهند كه در آن بازيگران خوش بر و 
رو هستند، جايي براي ما نمي ماند، امسال همه 

اكران ها اين طوري بوده است. 
ش�ما اصرار داريد كه بگوييد فيلم تان 
مس�تند اس�ت، ولي ش�ما ه�م مثل 
»ايستاده در غبار« به باز سازي مستند 
وقايع پرداخته ايد، چرا كارگردان آن 
فيلم مي گويد فيلمش مستند نيست، 

ولي شما مي گوييد كه هست!
درباره اينكه »ايس��تاده در غبار« فيلم مستند 
هست يا نيس��ت، براس��اس آموزه هاي سينما 
و تعاريف آن ژانر فيلم مش��خص اس��ت و شايد 
كارگردانش ادعاهايي داش��ته باشد، ولي فيلم 
من مستند اس��ت، چون ايده اش مستند است، 

موضوعش مستند است، روايت و ساختارش نيز 
مستندگونه است. »كربلا؛ جغرافياي يك تاريخ« 
به تماش��اگر كمك مي كند خودش را در پرده 
س��ينما پيدا كند و آن وقت بداند كه چرا لبيك 
گفتن هايش در اين هزار و 400 سال باعث شده 

از يك واقعه، حماسه ايجاد شود. 
فك�ر مي كني�د ك�ه ب�ه اي�ن نقط�ه 

رسيده ايد؟
امام سجاد )ع( به فرزندانش توصيه مي كند كه به 
زيارت امام حسين )ع( بروند و برايش گريه كنند، 
از ميان فرزندان امام سجاد)ع(، زيد قيام مسلحانه 
را انتخاب كرد، ولي امام محمد باقر)ع( به توصيه 
پدرش عمل كرد، حال كدام يك از آنها موفق تر 
بودند؟ اين فرهنگ را آيا چيزي به غير از آن گريه 
و زيارت نگه داشته است؟ اين همان چيزي است 
كه مي خواستم در »كربلا، جغرافياي يك تاريخ« 
نشان دهم. مي خواستم فيلمي بسازم كه بر اين 

فرهنگ باقي بماند. 
اگر شرايط بهتري بود، فيلم تان ارتباط 

بهتري با مردم ايجاد مي كرد؟
بالاترين ميزان فروش س��ينماي اي��ران چقدر 
است؟ حدود 14 ميليارد تومان كه با قيمت بليت 
10 هزار توماني مي شود يك ميليون 400 هزار 
نفر مخاطب، به اين 600 هزار نفر هم اضافه كنيم 
كه بش��ود 2 ميليون نفر، اي��ن دو ميليون يعني 
تمام كس��اني كه به س��ينما مي روند، سينماي 
ايران نياز هاي اين مخاط��ب 2 ميليوني را درك 
ك��رده و مي داند كه چه چيزي دوس��ت دارد، به 
خاطر همين براي تأمين اين نياز فيلم مي سازد. 
در صورتي ك��ه فيلم هايي مانند »رس��تاخيز« و 
»كربلا؛ جغرافياي يك تاريخ« مي توانستند مردم 
را به س��ينما بياورند. يكي از مهم ترين فيلم هاي 
تاريخ سينماي ايران فيلم »خانه خدا« است كه 
فيلمي مستند است و امام خميني )ره( و استاد 
مطهري آن را تأييد كرده اند. آن فيلم توانس��ت 
طبقه متوسط جامعه را به س��ينما بكشد، چون 
دس��ت اندركارانش مي دانس��تند چطور فيلم را 
در س��ينماها اكران كنند. موفقي��ت آن فيلم به 
مذاق س��ينماي آن زمان خوش نيامد و يكي از 
تهيه كنندگان آن فيلم را جلوي س��اختماني كه 
امروز خانه سينما است، با چاقو زدند. موفقيت آن 
فيلم به اين دليل بود كه انديشه اي براي چگونه 

اكران كردنش وجود داشت. 
يعن�ي چني�ن انديش�ه اي الان وجود 

ندارد؟
نه نيست، ما سال ها است يك كارفرماي قدرتمند 

و مسلط در سينما نداريم. 
منظورتان از كارفرما دقيقاً كيست؟

از شخص وزير ارشاد گرفته تا افراد پايين تر؛ مديران 
مختلفي كه مي توانند تأثيرگذار باشند. 

چرا مي گوييد الان مدير خوب نداريم؟
فيلم رس��تاخيز را ببينيد، س��ازندگانش شايد 
50 ميلي��ارد تومان خ��رج كرده باش��ند و بايد 
براي بازگش��ت س��رمايه 150 ميلي��ارد تومان 
فروش مي كرد. اين ميزان فروش در س��ينماي 
ايران يك ش��وخي بيش نيست، كساني كه اين 
فيلم را س��اخته اند به دنبال بيان حرفي بوده اند 
و مي خواس��تند مردم فيلمي درباره عاش��ورا را 
ببينند، »فيلم محمد رسول الله )ص(« هم همين 
طور، آيا س��ازندگانش به بازگشت سرمايه فكر 
مي كردند؟ آنها هم به دنبال انتقال پيامي به مردم 
بودند. بايد كمك شود اين فيلم ها اكران شوند، نه 
اينكه الان سازمان سينمايي مي خواهد نه فيلم 
اكران شود كه علما ناراحت شوند و هم فيلم اكران 
شود كه احمدرضا درويش راضي باشد. سينماي 
ما از نبود آدم تصميم گيرنده رنج مي برد؛ كسي 
كه بداند چه كار كند تا مردم به سينما بيايند و 

چه فيلمي به آنها نشان داده شود.

 همين كه فيلم مان 
بيشتر از اين خاك نخورد، ممنونم!

 دستمزد مداحان، نذري هاي ميلياردي
و چند دروغ ديگر

پس از ماه مبارك رمض��ان، دومين فصلي ك��ه موج هجمه ها 
به اعتقادات مذهبي مردم ش��دت مي گيرد، ماه محرم اس��ت، 
پديده اي كه امسال هم با دروغ چك هاي دستمزد به مادحين و 

اظهارات برخي نمايان شد. 
   يك بام و دو هوا

به جاي زيارت و نذري و عزاداري پول آن را به فقرا بدهيد!جمله 
فوق تم ثابت انتقادات اقليتي است كه عمدتاً در شبكه هاي مجازي 
و پشت نام هاي كاربري غيرواقعي همزمان با مناسبت هاي مذهبي 
در مقابل احساس��ات و اعتقادات ديني مردم ابراز مي دارند، اما 
هدف اين جماعت چيست؟ دلسوزي براي فقرا؟ ابتدا بايد بررسي 
كرد كه تكليف اين اقليت با خودشان روشن است، آيا آنها ديندار 
هستند يا بي دين؟ اگر اهل دين و اعتقادات مذهبي هستند كه 
بايد بدانند طبق آيات و روايات فراوان همان گونه كه كمك به فقرا 
لازم است، زيارت خانه خدا و تكريم مقام اهل بيت نيز پسنديده و 
در مواردي واجب است، پس با بهانه كمك به فقرا نمي توان آنها را 
ترك كرد و اصلًا مگر نه اينكه بسياري از اين مراسمات و نذورات 
توسط همان قشر مستضعف و به عشق اهل بيت مهيا مي شود؟ 
اما با فرض دوم كه منتقدان ديندار نباشند، بايد اين سؤال ساده را 
مطرح كرد كه با همان منطق ظاهراً دلسوزانه خود درمقابل فقرا، 
چرا راه كمك به فقرا را فقط در مس��ير اعتقادات مذهبي مردم 
بررسي مي كنيد؟ مگر نه اينكه قش��ر خودتان سالانه ميلياردها 
تومان خرج س��فر به تايلند و تركيه و خوش��گذراني مي كند و 
مگر نه اينكه در داخل كش��ور پول هاي كلاني هزينه كنسرت و 

مهماني هاي آنچناني و اتومبيل هاي لوكس مي شود؟ 
  خواننده اي ازمريخ

»عبدالحسين مختاباد« خواننده و نماينده اصلاح طلب شوراي شهر 
تهران كه به گفته خود با شركت هاي مختلفي مثل »كريستال« و 
»هد اند شولدر« بابت تأمين كنسرت هاي خود قرارداد بسته است، 
مادحين اهل بي��ت را به دريافت دس��تمزدهاي چند 10 ميليون 
توماني براي يك شب متهم و س��پس به انتقاد از شهرداري تهران 
بابت كمك به هيئات مذهبي كرده اس��ت. انگار ايشان نمي دانند 
كه جمعيت مادحين اهل بيت در اين مملكت لااقل به صدها نفر 
مي رسد كه اگر فرضاً به تعداد انگشتان يكدست نفراتي هم باشند 
كه دستمزد ميليوني دريافت مي كنند، موضوع قابل توجهي نيست، 
فارغ از اينكه دس��تمزد برآمده از جيب ش��خصي بانيان جلسات 
سيدالشهدا شرعاً و عرفاً به آقاي مختاباد و امثالهم ارتباطي ندارد 
و مسئله اي شخصي است. آقاي خواننده كه گويا در مريخ زندگي 
مي كنند فرموده اند، شهرداري دو تكيه بسازد و هيئات تهران را در 
آنجا جمع كند! آقاي»مختاباد« عزيز! تهران صدها هيئت عزاداري 
دارد كه برخي از آنها در ش��ب هاي محرم ب��ا جمعيتي چندبرابر 
جمعيت كنسرت هاي شما روبه رو مي شوند، اين جمعيت مجموعاً 

چندميليوني را چگونه در دو نقطه مي توان جاي داد؟ 
   چك هاي ميليوني به مادحين

تصاويري در شبكه هاي اجتماعي با عنوان »چك هاي دستمزد 
چندميليوني به مداحان« منتشر شده است كه در آن چند فقره 
چك از يكي از بانك هاي نزديك به شهرداري تهران و در وجه 
چند مداح مشهور صادرشده بود. اقدام ناشيانه اي كه در همان 
نگاه اول مي شد دروغ بودن آن را تش��خيص داد، از استفاده از 
عنوان»حاج« در چك تا اش��تباه در عنوان نام مادحين و اين 
مسئله كه اصولاً به فرض واقعي بودن ماجرا، اين چك ها چطور 

يكجا به دست كسي رسيده كه عكس بگيرد و منتشر كند!
رويه و منابع انتشار چنين دروغ ها و اتهاماتي در سال هاي اخير 
كاملًا مشهود است كه مي توان با بررس��ي آنها فهميد كه اين 
اقدامات در خوشبينانه ترين حالت از روي جهالت و كم اطلاعي 
و در حالت بعدي به دليل كينه و دش��مني با اعتقادات مذهبي 
مردم اس��ت، وگرنه در فرهنگ و هنر اين مملكت موارد مشابه 
ثابت شده فراواني وجود دارد كه اين اقليت رياكار در آن زمان 

نابينا و ناشنوا مي شوند.

 گفت و گوي »جوان« با محمدرضا شرف الدين
درباره رسالت رسانه هاي انقلابي در جهاني كردن هنر مقاومت 

بلد نيستيم حرف حقمان را خوب بسته بندي كنيم
    جواد محرمي

محمد رضا ش�رف الدين، رئيس س�ابق انجمن سينماي 
دفاع مقدس كه نزديك به 10 س�ال بر كرس�ي رياس�ت 
اين انجمن تكي�ه زده ب�ود، در گفت و گو با »ج�وان« به 
الزامات جدي�د هنر مقاومت به ويژه س�ينماي مقاومت 
اش�اره كرد و نقش رس�انه هاي انقلاب در بازتاب دادن 
سينما و هنر مقاومت را بسيار جدي و با اهميت دانست. 
مفهوم مقاومت در س�ينماي ما چق�در قابليت 

ارائه دارد؟
ما هشت س��ال براي برقراري صلح جنگيديم. دفاع ما از اين 
جهت مقدس بود، چون به دنبال صلح پايدار و عادلانه بوديم. 
ما در دهه 60 توانستيم گفتمان مقاومت را در سينما تا حدي 
تبيين كنيم، اما متأسفانه گفتمان انقلاب اسلامي در سينما 
به خوبي ارائه نشده است. دفاع مقدس فقط بخشي از گفتمان 
انقلاب اس��لامي را تش��كيل مي دهد كه البته بخش بسيار 
مهمي هم هس��ت. تبيين مفاهيم و گفتم��ان، اصل مهمي 
در فرهنگ اس��ت كه اگر وجود نداشته باش��د، مفاهيم هر 
قدر هم كه حقانيت داشته باشند، نمي توانند رشد و توسعه 
داشته باشند و در جا مي زنند و به عبارتي كهنه مي شوند. ما 
بخشي از گفتمان انقلاب را در سينماي دفاع مقدس تبيين 
كرديم. سينما ابزار گراني است، ولي فوق العاده تأثيرگذارتر 
از رسانه هاي مكتوب است. در دنيايي كه سرعت حرف اول را 
مي زند، فيلم مي تواند دهها مفهوم بزرگ را در خود جاي دهد 
و به مخاطب ارائه كند. با توجه به رش��د ارتباطات، گفتمان 
انقلاب اس��لامي جايگاه مهمي پيدا مي كند. به عنوان مثال 
تعداد سايت ها و پايگاه هاي اينترنتي ما كه گفتمان انقلاب 
اس��لامي را ترويج مي كنند در مقابل آنچه دشمن در اختيار 

دارد، حجم نازلي را در بر مي گيرد. 
به لحاظ س�خت افزاري كه فكر نمي كنم مشكل 
زيادي در رسانه داش�ته باشيم. مسئله اصلي ما 

توليد نرم افزار است. 
بله. امكانات ما خوب اس��ت و كفايت مي كند. ولي در مقابل 
هزار و 600 سايت ضد ش��يعي ما تعداد كمي سايت داريم 
كه به شكلي اختصاصي و قوي تفكرات شيعه را به درستي 
ارائه مي دهد، اما سينما ابزاري است كه ما قابليت خود را در 

استفاده از آن نشان داده ايم. 
منظور شما روي زمين ماندن جنبش نرم افزاري 
است كه رهبري بيش از يك دهه پيش از لزوم آن 

سخن گفتند؟
بله. دقيقاً. اين مسئله اصلًا جدي گرفته نشد. ما نبايد منتظر 
باشيم تا مسئولان اين كار را انجام دهند. اين يك فريضه است 
و مثل نماز و روزه مي ماند. معتقدم ما به لحاظ حجم توليدات 
فرهنگي و هنري در مقابل دش��من خيلي عقب هستيم، اما 
حقانيت حرف ما در برابر س��خن باطل آنه��ا نبايد موضوع 

بي اهميتي تلقي شود. حرف ما براي عرضه جذاب است، اما 
بلد نيستيم كالاي خود را خوب بسته بندي كنيم. با اين حال 

با همين بضاعت تا به حال تأثيرگذاري خوبي داشته ايم. 
رسانه هاي انقلاب چقدر در پوش�ش اخبار هنر و 

فرهنگ مقاومت تكليف بر گردن دارند؟ 
هن��ر و فرهنگ مقاومت اهمي��ت وي��ژه اي دارد. براي مثال 
جش��نواره فيلم مقاومت ممكن اس��ت به لحاظ حجم آثار 
توليدي در مضيقه باش��د و به طور طبيعي با جشنواره هايي 
چون فجر قابل رقابت نباشد، اما به لحاظ تأثيرگذاري بي ترديد 
بيش از جشنواره هاي ديگر تأثيرگذار اس��ت و براي همين 
هم رسانه هاي كش��ور بايد براي پوشش اخبار اين جشنواره 
سنگ تمام مي گذاشتند. رسانه هاي ما با همين بضاعتي كه 

دارند، بايد سعي كنند هنر مقاومت را جهاني كنند. 
به جز مسئله دفاع مقدس و بعد نظامي موضوع 
مقاومت، چه مفاهيم ديگ�ري مي تواند در قالب 
مفهوم س�ينماي مقاومت ق�رار بگي�رد و جاي 
آن در س�ينماي مقاوم�ت خالي اس�ت؟ به نظر 
مي رس�د ذهنيت ها درب�اره موض�وع مقاومت 
بيشتر در بعد نظامي آن محدود مانده و توجهي 
به ظرفيت هاي ديگري كه اين مفهوم دارد، چون 
اقتصاد مقاومتي، سبك زندگي يا دانش هسته اي 

و شهداي هسته اي نمي شود. 
رهبر معظم انقلاب براي ملت ما نقطه گذاري و افق تعيين 
مي كنند. ما بايد چگونگي رس��يدن به افق ه��ا را تعيين و 
ريل گذاري كنيم. ولايت حكم قطب نما را دارد، ولي اينكه 
س��ينماي مقاومت به ابعاد ديگر كمتر توجه دارد، ناشي از 
اين است كه توس��ط انديش��مندان حوزه فرهنگ و هنر و 
به ويژه س��ينما نظريه پردازي صورت نمي گيرد. سينما به 
عنوان يك رسانه تأثيرگذار بايد به نظرات استراتژيك رهبر 
معظم انقلاب توجه كند. درباره اين مواردي كه برشمرديد 
متأس��فانه در محافل فرهنگي گفت و گوي جدي صورت 
نگرفته و به همين دليل س��ينما هم از آبش��خور تئوريك 
مناسبي برخوردار نبوده است. در اين باره بايد آزمون و خطا 
صورت بگي��رد، ولي وقتي حتي ورود به اين مس��ائل انجام 

نمي شود، اتفاقي هم نمي افتد.

كارگردان »كربلا؛ جغرافياي يك تاريخ« در گفت و گو با »جوان«:

هنوز خيلي ها باور ندارند كه كل ماجرای عاشورا يك صبح تا ظهر بوده است

آم�ار ف�روش »هيه�ات« در شهرس�تان ها 
ميليون و 500 ه�زار تومان و در مجموع به   ۶
فروش ۳۲ ميليون و 500 هزار توماني رسيد. 
غلامرضا فرجي، مدير پخش حوزه هنري درباره 
آخرين آمار فروش فيل��م »هيهات« گفت: اين 
فيلم چهارشنبه 14 مهر ماه به فروش 2 ميليون 
و 500 هزار تومان و پنج ش��نبه 15 مهر ماه به 

فروش 5 ميليون توماني رسيد. 
وي ادام��ه داد: آم��ار ف��روش اي��ن فيل��م در 
شهرستان ها 6 ميليون و 500 هزار تومان بوده 
است. »هيهات« در مجموع توانست به فروش 

32 ميليون و 500 هزار توماني برسد. 
مدير پخش ح��وزه هنري درب��اره فروش فيلم 

»كربلا؛ جغرافياي يك تاريخ« اظهار داش��ت: 
فروش اين فيل��م در چهارش��نبه 14 مهر ماه 
500 ه��زار تومان و پنج ش��نبه 15 مهر ماه نيز 
800 هزار تومان بوده است. فرجي خاطر نشان 

كرد: فروش كل اين فيلم نيز در شهرس��تان ها 
400هزار تومان و در مجموع به فروش 3 ميليون 
توماني رسيده اس��ت. گفتني است، »هيهات« 
فيلم اپيزوديك با موضوعات اجتماعي و مفاهيم 
عاشورايي است كه حميد فرخ نژاد، حامد بهداد، 
مينا ساداتي، بابك حميديان، آلا نجم و بهاران 

بني احمد در آن به ايفاي نقش پرداخته اند. 
لازم به ذكر است، »كربلا؛ جغرافياي يك تاريخ« 
در فاز نخست، مروري مس��تندگونه بر حركت 
حماسي امام حسين)ع( از ابتدا تا پس از شهادت 
در روز عاش��ورا دارد و در فاز بع��دي چگونگي 
عزاداري در فرهنگ هاي مختلف در جهان را در 

ماه محرم بررسي مي كند.

فروش »هيهات« از مرز ۳۲ ميليون تومان گذشت

ي�ك منتق�د س�ينما درب�اره فيل�م »يتيم خان�ه ايران« 
كمپي�ن  انداخت�ن  راه  مي كن�م  احس�اس  نوش�ت: 
خودج�وش و مردم�ي دي�دن فيل�م »يتيم خان�ه ايران« 
تكلي�ف ه�ر ايران�ي باغي�رت و ولايتم�داري اس�ت.
امير حسين جوانشير، در فضاى مجازى نوش��ت: اولين اكران 
عمومي فيلم سينمايي يتيم خانه ايران به كارگرداني ابوالقاسم 
طالبي در جش��نواره فيلم مقاومت برگزار شد و مورد استقبال 
بي نظير اهالي سينما و منتقدان و متدينان قرار گرفت؛ فيلمي 
كه به خوبي توانسته اس��ت يك مقطع تاريخي حساس بعد از 
دوران مشروطه را براي مخاطبانش به تصوير بكشد و جنايات 
استعمار پير انگليس خبيث را نش��ان بدهد و با توجه به اينكه 
هنوز كش��ور ما درگير سياس��ت هاي مداخله جويانه انگليس 
خبيث اس��ت و توطئه هايش همچنان عليه كش��ور و مردم ما 
ادامه دارد، بنابراين ديدن اين اثر هنري فاخر را به همه ايرانيان 
با غيرت و شجاع و مبارز توصيه مي كنم و به نظر من اين فيلم 
و پيامي كه در آن مستتر است، به قدري مهم و ارزشمند است 
كه جا دارد و پيشنهاد مي كنم كمپين خودجوش ديدن فيلم 
 »يتيم خانه ايران« را به راه بيندازيم و هر كسي با استفاده از هر 
ابزاري كه در اختي��ار دارد، تبليغ اين اثر ارزش��مند و ماندگار 

هنري را بكند كه اين خود مقابله اي فرهنگي و عملي با استعمار 
پير انگليس است كه حدود 150 سال سايه شوم سياست هايش 
بر س��ر مردم اين مرز و بوم بوده است و هر چه در اين خصوص 
تبليغ و كار فرهنگي و هنري مستند و با مطالعه انجام پذيرد، 
باز عمق خباثت اين روباه پير به نمايش در نخواهد آمد و از اين 
روست كه احس��اس مي كنم راه انداختن كمپين خودجوش و 
مردمي ديدن فيلم »يتيم خانه ايران « تكليف هر ايراني با غيرت 
و ولايتمداري اس��ت و در آخر هم بايد عرض كنم نگاه دقيق و 
هنرمندانه و موشكافانه و تكليف مدارانه ابوالقاسم طالبي الحق 

جاي تحسين و افتخار دارد.

راه اندازي كمپين ديدن فيلم »يتيم خانه ايران«

فرزين ماندگار     بازتاب

ميلاد   نجفي     دريچه

روز  جهانى  پست


